
 

 

 

 

 

 

 

 

 

Slotsholmsgade 10 

1216 København K. 
 

Telefon 7226 8400 

Telefax 3393 3510  
 

www.justitsministeriet.dk 

jm@jm.dk 

 

Hermed sendes besvarelse af spørgsmål nr. 625 (Alm. del), som Folketin-

gets Retsudvalg har stillet til justitsministeren den 1. april 2015. Spørgs-

målet er stillet efter ønske fra Peter Skaarup (DF). 

 

 

 

Mette Frederiksen 

/ 

 Rikke Freil Laulund 

 

 

Folketinget  

Retsudvalget  

Christiansborg  

1240 København K  

 

 

Politi- og Strafferetsafdelingen 

Dato: 22. april 2015 

Kontor: Straffuldbyrdelseskontoret 
Sagsbeh: Anders Lotterup 

Sagsnr.: 2015-0030-3285 

Dok.: 1560661 

Retsudvalget 2014-15 (1. samling)
REU Alm.del - endeligt svar på spørgsmål 625 

Offentligt



 

 2 

Spørgsmål nr. 625 (Alm. del) fra Folketingets Retsudvalg: 

 

”Vil ministeren, i forlængelse af samrådet om fangeflugter den 

26. marts 2015, redegøre for om der er en sammenhæng mel-

lem antallet af fangeflugter fra de enkelte arresthuse og typen 

af arresthus med hensyn til størrelse, geografisk placering, by-

mæssig placering m.v. og i givet fald hvilke initiativer, det gi-

ver ministeren anledning til at tage?” 

 

Svar: 

 

1. Det følger af aftalen om kriminalforsorgens økonomi i 2013-2016, som 

regeringen har indgået med SF, Enhedslisten, Liberal Alliance og Det 

Konservative Folkeparti, at der i aftaleperioden afsættes 2 mio. kr. til gen-

nemførelse af en analyse af arresthusene med henblik på en eventuel ar-

resthusreform.  

 

Arresthusene varierer i forhold til bl.a. størrelse, sikkerhed, faciliteter, 

driftsøkonomi mv., ligesom nogle af arresthusene er placeret i tæt bymæs-

sig bebyggelse, hvilket indebærer sikkerhedsmæssige udfordringer med 

f.eks. indkast af ulovlige genstande og kommunikation med personer ude 

på gaden. 

 

Formålet med analysen er at skabe større effektivitet, ensartethed og kvali-

tet i arresthusenes opgaveløsning og dermed sikre en mere tidssvarende og 

omkostningseffektiv arresthussektor. I analysen vil indgå overvejelser om 

geografisk placering. 

 

Det er forventningen, at analysen færdiggøres frem mod en kommende 

flerårsaftale for kriminalforsorgen gældende fra 2017. 

 

2. Justitsministeriet har til brug for besvarelsen af spørgsmålet indhentet en 

udtalelse fra Direktoratet for Kriminalforsorgen, der har oplyst følgende:  

 

”Direktoratet for Kriminalforsorgen kan oplyse, at arresthuse-

nes geografiske placering i bymæssig bebyggelse generelt set 

udgør et sikkerhedsmæssigt problem, eksempelvis i forhold til 

ulovlig kommunikation, indkast og placering af ulovlige gen-

stande, hjælp udefra til undvigelse m.v. Dette skyldes hoved-

sageligt, at det er muligt at komme meget tæt på bygningerne, 

som i nogle tilfælde oprindeligt er bygget sammen med byg-

ninger tilhørende andre myndigheder, eksempelvis politiet el-

ler retten, og hvor disse andre myndigheder eventuelt senere er 

fraflyttet bygningerne.  
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Flere af undvigelserne fra arresthusene er gennemført ved brug 

af vold og trusler mod personalet. Disse undvigelser er sket 

både fra små og store arresthuse og har således ikke nødven-

digvis sammenhæng med arresthusenes størrelse og geografi-

ske placering. Arresthusenes alder og bygningsmæssige stand 

samt de sikkerhedsmæssige rutiner har derimod generelt be-

tydning for undvigelserne. 

 

I forbindelse med de øvrige undvigelser fra arresthusene er der 

ikke nogen påviselig sammenhæng mellem undvigelsen og ar-

resthusets placering, størrelse m.v., men Direktoratet for Kri-

minalforsorgen har dog en formodning om, at muligheden for 

hjælp udefra, muligheden for hurtigt at kunne komme væk 

m.v. kan have haft en betydning.”  


